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Case  Tågföretagen

Förflyttning till järnväg  
minskar Sveriges energi
användning – och sänker 
koldioxidutsläppen
Att resa med tåg är ett av de mest miljövänliga transportalternativen på grund av 
den mycket låga klimatpåverkan. Energianvändningen är betydligt lägre på järn
väg än på bilväg. I Sverige drivs tågen till störst del av el och svarar för mindre än en 
procent av transportsektorns totala koldioxidutsläpp. Enligt bransch och arbets
givarorganisationen Tågföretagen, kommer tåget och järnvägens betydelse att 
fortsätta att öka i och med klimatagendan. 



26 Innovationsföretagen

Case  Tågföretagen

Tågföretagen arbetar med att 
skapa förutsättningar för att bo 
och verka i hela Sverige genom 
att förflytta människor och gods 
effektivt och hållbart. Den svenska 
transportsektorn är idag starkt 
beroende av fossila bränslen och 
transportindustrin står för nästan 
en tredjedel av Sveriges totala 
utsläpp av koldioxid. Här sticker 
dock tåget ut, eftersom järnvägen 
i nästa hundra år har varit elektri
fierad. Idag går till exempel tågen i 
Sverige på en energimix som är helt 
grön, bestående av vattenkraft, 
vindkraft och kärnkraft. 

– Även om vägtrafiken skulle bli 
helt fri från koldioxidutsläpp, är 
energianvändningen fortfarande 
lägre på järnväg än på bilväg, minst 
ca 70 procent lägre. Därför måste 
så mycket som möjligt av trans
porterna förflyttas till järnvägen. 
Det är ett viktigt bidrag om vi ska 

uppnå Sveriges klimatmål, säger 
Gustaf Engstrand, Näringspolitisk 
chef på Tågföretagen.

Förutom att tågen går på grön 
el finns det även en rad andra 
faktorer som talar för järnvägens 
fördel, menar Tågföretagen. Bland 
annat är olycksstatistiken bättre 
med tåg per personkilometer 
jämfört med till exempel bilväg. 
Ett annat problem med bilvägarna 
är partikelutsläppen från bildäck 
som innebär ett stort hälso
problem. Järnvägen är också mer 
skonsam mot ekosystemet sett till 
hur mycket naturvärden som tas 
till anspråk när järnvägar byggs. 
För närliggande bostadsområden 
anses tågen också vara bättre 
vad gäller bullerpåverkan och hur 
mycket järnvägen stör invånarna. 

– Vi kan konstatera att järnvägen 
presterar väl i många anseenden 

– och vårt mål är att både gods 
och persontrafik ska förflyttas till 
järnvägen och tågen. Vi har många 
lösningar på hur tåget och dess 
infrastruktur kan förbättras och 
därmed möjliggöra förflyttningen, 
säger Gustaf Engstrand.

En lösning är att bygga ut järn
vägen för att effektivisera trans
portsystemet och utvecklingen 
av infrastrukturen, men då måste 
man bygga där behovet är som 
störst. På så vis kan flaskhalsar  
som försämrar framkomligheten 
på järnvägarna elimineras och 
istället skapa plats för mer 
tågtrafik. Dock krävs det fler åt  
gärder än bara nybyggnationer, 
menar organisationen.  

– Om vi blickar ut globalt  
använder många länder fort 
farande dieseltåg. Vi behöver  
därför nya, hållbara alternativ att  

Näringspolitisk chef på  
Tågföretagen, menar att så  

mycket som möjligt av  
transporterna måste för - 

flyttas till järnvägen.

Gustaf Engstrand,
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ersätta diesel med. Ett alternativ  
är vätgas, där det enda utsläppen  
från vätgasmotorerna är rent 
vatten och vätgasen gör det även 
möjligt att lagra stora volymer av 
energi, säger Gustaf Engstrand. 

Trots att järnvägen är elektrifierad 
i Sverige krävs ständig teknikut
veckling av tåg och järnväg. 
Tågföretagen verkar för att belysa 
den viktiga roll som järnvägen har i 
transportsystemet och att inno
vativa samt digitala lösningar är 
vägen framåt i utvecklingsarbetet. 

– Vi vill förmedla ett systemtänk 
och att vi aktivt arbetar med 
teknikutvecklingen inom tåg indus
trin. Bland annat ska bromsarna 
i loken kunna generera energi, 
för att sedan kunna återanvända 
bromsenergin för att accelerera. 
Och dessutom har vi väl utveck
lade lösningar för ecodriving, 

både genom instruktioner till 
lokförare och tekniska optim
eringssystem, förklarar Gustaf 
Engstrand.

Eftersom transportindustrin står 
för en så pass stor del av Sveriges 
totala koldioxidutsläpp betonar 
Tågföretagen hur viktigt det är att 
få in mer kapacitet i systemen på 
godssidan – framför allt i terminal  
anslutningarna. Detta för att 
kunna optimera förflyttningen 
från väg och sjöfart till järnväg.  
För att förbättra systemet krävs 
en rad detaljåtgärder som exempel  
vis att lastbilstrailers kan flyttas 
från vägen till godsvagnen. Idag 
är de flesta trailers inte lyft
bara vilket kraftigt begränsar 
marknaden för kombitransporter 
med trailers. Då blir det möjligt för 
olika transportslag att samarbeta 
och göra förflyttningen till järnväg 
mycket smidigare. 

Även om väg
trafiken skulle bli 
helt fri från kol
dioxidutsläpp, är 
energianvändningen  
fortfarande lägre 
på järnväg än på 
bilväg, minst ca 70 
procent lägre.

”

– Framtiden kräver multimodala 
transporter med olika transport
slag för olika delar av transport
kedjan, för att skapa en optimal 
transportkedja utifrån energi
användning. Det är vad transport
effektivitet handlar om och något 
som vi ständigt strävar mot för att 
leverera en välfungerande järnväg 
som bidrar till Sveriges klimatmål, 
säger Gustaf Engstrand.
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